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یادداشت

آه طبیعت و مشارکت در انتخابات

یکی از مهم تریــن گرفتاری های پیش روی دولت آینده ایران مســئله 
محیط زیســت خواهد بود ولی طبیعت در انتخابات حق رأی ندارد و 
از این حیث مســئولیت پذیری دوست داران طبیعت و فعالان زیست محیطی 
ضرورت بیشــتری می یابد. از یک ســو فرســایش خاک، نابــودی منابع آبی، 
فرونشســت زمین و... معطل آرمان خواهی سیاســی و برقراری حکمروایی 
ایدئال باقی نمی ماند و از ســوی دیگر برخلاف برخی حوزه ها که دولت توان 
تحــول بنیادیــن در آن ندارد، در این یــک مورد محوریت با دولت اســت و 
روی کارآمدن دولتی با مســئولیت زیســت محیطی می تواند وضعیت غم بار 
کنونــی را در همیــن چارچوب فعلــی تغییر دهد. برای یــادآوری فوریت و 

اثرگذاری رأی مردم در این حوزه سه نکته را یادآوری باید کرد:
الف- حدود ۱۰ سال پیش سیاست های کلی نظام در حوزه محیط زیست 
از ســوی بلندپایه ترین سطوح نظام منتشر شد که می توان گفت جامع ترین و 
مترقی ترین سند رسمی در حوزه حفاظت محیط زیست در ایران است و نشان 
می داد راهبردهای کلی نظام نه تنها مخالف حساســیت های زیست محیطی 
نیســت بلکه بــه مراتب جلوتر از قوای ســه گانه پیگیر موضوع اســت و از 
اقدامــات مجلــس و دولت در این زمینه دفاع خواهد کــرد. با این وجود در 
طول این همه ســال نه دولت و نه مجلس قدم مهمی برای عملیاتی کردن 

این سند برنداشتند.
ب- بعد از ســال ۱۴۰۰ حساسیت های زیست محیطی هم در دولت و هم 
در مجلس به شــدت کاهش یافت و حتی قوانین و دستوراتی برخلاف سند 
فوق الذکر به رأی گذاشــته و حتی تصویب شــد. در یک مــورد مهم معاون 
وزارت راه و شهرســازی از تملک نزدیک به نیم میلیون هکتار از اراضی ملی 
خبر داده که حالا به راحتی می شود آن را خصوصی کرد و فروخت و یا تغییر 
کاربری داد. هر کدام از این اتفاقات می تواند ایران را تبدیل کند به ســرزمینی 
غریبه از آنچه حالا می شناسیم که احتمالا امکان بقا و زندگی در آن سخت تر 
از امــروز خواهد بود. البته این میزان از تملک و تغییر کاربری برخلاف ظاهر 
و باطن قانون است و یک دولت مسئول خواهد توانست جلوی آن را بگیرد.
ج- مســئله کاهش آب های زیرزمینی و فرونشست جدی زمین، فرصت 
چندانی برای اقدام باقی نگذاشــته اســت. بنا بر برخی برآوردها، سال های 
حاکمیت دولت آینده تنها فرصت باقی مانده برای بهبود شرایط خواهد بود. 
این در حالی اســت که نشانی از یک برنامه ریزی جدی برای این منظور فعلا 

دیده نمی شود.
به این موارد باز هم می شود افزود؛ از عقب نشینی دریای خزر و دریاچه 
ارومیه گرفته تا تصمیم یکباره برای ایجاد ۲۷ شــهر ســاحلی و مهندسی 
اجتماعی-اقتصادی پشــت ســر آن و... بســیاری از این مسائل را از طریق 
فعالان زیســت محیطی دریافته ایم. خوشــبختانه برخــی متخصصان این 
حوزه از قالب های دانشگاهی بیرون آمده و ارتباطات مردمی خوبی برقرار 
کرده  و اهمیت مسائل زیســت محیطی را برای عموم مردم عیان کرده اند. 
این گروه گرچه احتمالا یک قشــر نازک در میان مردم باشــند که شــاید در 
انتخابات اثر چندانی نداشته باشند ولی فعالیت و اطلاع رسانی همان گروه 
کم تعداد از واقعیات و برآوردشــان از عملکــرد نامزدها می تواند اهمیت 
موضوع را برای تعداد بســیار بیشتری از مردم روشن کند. به نظر می رسد 
جای مشــارکت و نظرات این فعالان در کارزار انتخاباتی غیرمنتظره کنونی 

فعلا خالی است.
اگر این فعالان منتظر بزنگاهی بوده اند تا ســرمایه اجتماعی خود را برای 
بهبود وضع طبیعت به کار گیرند، فرصت کنونی به نظر می رســد یک بزنگاه 
غیرقابل تکرار برای افزایش مشارکت مسئولانه و مقابله با عوام فریبی باشد. 
امروز در میان نامزدهای اصلی با شــهردار اســبق تهران طرف هســتیم که 
حامی ســاخت پتروشــیمی میانکاله بود و فرد دیگری که در بهترین حالت 
وضع کنونی را ادامه خواهد داد و دیگری که میدان دار مداخلات مسلســلی 
در بوستان ها و حریم طبیعت تهران شده است. اگر دوست داران طبیعت در 
سال ۱۴۰۰، ایدئال گرایی سیاست را از واقعیت زندگی شهری جدا می کردند و 
در انتخابات شوراهای شهر (که در آن امکان انتخاب بود) شرکت می کردند، 
حالا دســت کم در شورای شهر تهران صدایی در برابر این مداخلات داشتند. 
امروز هم بهتر اســت برای درخواســت مطالبات طبیعت از نامزد مسئول تر 

مشارکت کرد که طبیعت خود زبان ندارد، ولی آهش را می شود شنید.

نهادی صنفی برای دفاع از رؤیا 

به تعداد آدم های دنیــا آرزو وجود دارد؛ اما اگر بخواهیم از میان این 
آرزوها، چند آرزوی مشــترک بیــن تقریبا تمام انســان ها را نام ببریم، 
قطعا بازیگرشــدن یا بهتر بگوییم علاقه به دیده شدن یکی از این آرزوهاست. 
میل ســیری ناپذیر انســان ها به توجه، تعدادی از این آدم ها را به کلاس های 
بازیگری می کشــاند. تصویر قشــنگ و محالی که از ایــن رؤیا در کلاس های 
بازیگری ترســیم می شود، اساســا کاری می کند که تا سال ها میل به توجه و 
دیده شدن هنرجوها را با صرف حضور در کلاس و با چشم انداز رسیدن، ارضا 
می کند و البته جیب بسیاری از کارگردان ها و استادان و رؤسای آموزشگاه ها 
را نیز پرپول تر! به درســتی که رؤیافروشــی، بهترین تجارت دنیاست و شاید 
بتــوان گفت یکی از بزرگ تریــن بازارهای رؤیافروشــی را باید در کلاس های 
بازیگری یافت. از میان هزاران هنرجویی که ورودی های این کلاس ها هستند، 
تعداد انگشت شماری شانس ورود به عرصه بازیگری را با یک سکانس یا در 
بهترین حالت چند سکانس پیدا می کنند و چالش اصلی دقیقا در این مرحله 
شروع می شــود و هنرجو را در مواجهه با یک بیم و امید قرار می دهد! امید 
برای نزدیک ترشــدن رؤیا و بیم و نگرانی برای روبه روشــدن با قراردادی که 
تهیه کننده نه با نگاهی هنری بلکه با دید کاسب کارانه در مقابل هنرجو قرار 
می دهد. اولین جمله ای که معمولا هنرجوهای کمتر دیده شــده و به عبارت 
بهتر سلبریتی نشده، با آن روبه رو می شوند، جمله ای با این مضمون است که 
«بودجه کافی نداریم!». این جمله برای یک نوهنرجو شــاید در ابتدا منطقی 

به نظر برســد، اما درســت جایی غیرمنطقی بودنش به چشــم 
می خورد که در بسیاری اوقات قراردادی را در مقابل هنرجو برای 
امضا می گذارند که مبلغ دستمزدی در آن پرداخت شده و اعلام 

می شود که در واقع پرداخت نشده است!

دولت چهاردهم و عملیاتی شدن مفاد اصل سوم قانون اساسی
کدام یک اولویت حکومت است 

حقوق ملت یا آرای ملت؟

اصل ۱۳۲ و ۱۱۳ قانون اساســی در مقام تبیین موقعیت ریاست جمهوری 
مقرر می کند: «رئیس جمهــور در حدود اختیارات و وظایفی که به موجب 
قانون اساسی یا قوانین عادی برعهده دارد، در برابر ملت و رهبر و مجلس مسئول 
اســت، رئیس جمهور پس از رهبر عالی ترین مقام رسمی کشور است و مسئولیت 

اجرای قانون اساسی برعهده اوست».
قانون اساســی به منزله عالی ترین قانون حاکم بر روابط دولت و ملت مبیّن 
تکالیف حکومت و حقوق مردم در شیوه حکمرانی رژیم های سیاسی مبتنی بر 
جمهوریت است. پیرو چنین امری حداقل تکلیف تعریف شده برای هر حاکمیتی 
ارائه طریق برای تأمین حقوق ملت و تعریف اهداف بلندمدت در شیوه حکمرانی 
با هدف تحقق این امر مهم است که مقدمه و شالوده تحقق چنین ایدئالی توجه 
به جایگاه مردم در شــکل گیری ارکان حکومت و سیاســت های تعریف شده در 
نظام حاکم است. تاریخ سیاســی-اجتماعی ایران گواه این ادعاست که حضور 
و حیات سیاســی ملت ایران در شیوه حکمرانی و شکل گیری دولت برای اولین 
مرتبه با فرمان مشــروطه آغاز شده. تا قبل از آن مردم چندان تعلق خاطری به 
حاکمیت نداشته، مجالی برای عرض اندام در مقام تحلیل و بررسی نحوه اداره 

امور کشور نداشتند.
انقــلاب مشــروطه از دو جنبــه در تصمیم ســازی های کشــور و نقش مردم 
درخورتوجه است؛ اهمیت نقش مردم در این مقطع زمانی به آن جهت است که 
با وقوع مشروطه فعالان سیاسی-اجتماعی همراه با اهالی رسانه هر یک به فراخور 
خویــش در همان فضای خاص قجری به تحلیــل حاکمیت و عملکرد حکومت 
پرداختند. یرواند آبراهامیان در کتاب مردم در سیاست ایران به نقش جمعیت های 
مردمی در انقلاب مشــروطه و سیاســت های حاکم در دوران پس از مشــروطه تا 
حوالی سال ۳۲ اشاره کرده و می گوید انقلاب مشروطه نقطه عطف نقش مردم در 
پایان دادن به نظام سلطه شاه بر مردم بود. تعدیل و سپس حذف این باور که شاه 
ســایه خدا بر روی زمین است، اگرچه به کندی و به سختی در کشور حاکم شد اما 

بالاخره تلاش ها و مطالبه گری مردم به نتیجه دلخواه در آن مقطع زمانی رسید.
یقینا تا پیش از انقلاب مشروطه و تدوین قانون اساسی مردم به معنی عام آن 
در نظام سلطنتی حاکم نقش و جایگاه تعریف شده ای نداشتند اما همین مردم که 
از حداقل حقوق اساســی و سیاسی آن دوران بهره مند نبودند، توانستند با اتحاد و 
همدلی به اولین خاستگاه جمهوریت که همانا داشتن قانون اساسی است، دست 
یابند. دی ماه ۱۲۸۵ قانون اساســی مشــروطه با ۵۱ ماده حول محور موضوعاتی 

مانند طرز کار مجلسین تنظیم شد.
در متن اولیه قانون مشروطه هیچ اشاره ای به حقوق ملت نشده بود که همین 

نقصان سبب تدوین متمم قانون اساسی در ۱۴ مهرماه ۱۲۸۶ شد.
فصل و بحث حقوق ملت در متمم قانون اساســی مشروطه و قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران گرچه ممکن است در ظاهر عبارات و کلمات تفاوت هایی 
داشته باشــند اما بن مایه و جوهره هر دو قانون شــبیه به هم و در قانون اساسی 
فعلی ملت از حقوق و امتیازات بیشتری بهره مند هستند، به گونه ای که در تئوری 
و نظریات سیاســی اســاس و بنیان رژیم سیاســی نظام در اختیار مردم است. این 
دو قانون اساســی در قرن بیســتم حاصل دو انقلاب و دگرگونی سیاسی است که 
در ایران رخ داده و هریک به نوعی ســبب تحولات عظیمی در ســاختار سیاسی-
اجتماعی کشــور شــدند  که مؤید اهمیت نقش مردم در شکل گیری رژیم سیاسی 
و ســاختار حکومت است. اکنون در آستانه انتخاب چهاردهمین ریاست جمهوری 
ایران مهم ترین پرسشــی که حکومت باید به آن پاســخ دهد، میزان باور و اعتقاد 
عملی دولت بــه نقش مردم و پیش بینی طرق عملــی اجابت توقعات ملت در 
سیاســت گذاری های کلان حکومت اســت؛ امری که به انحــای مختلف مغفول 

افتاده، هیچ یک از دولت های پیشین نتوانستند به این مهم دست یابند.
مفاد اصل ســوم قانون اساسی مهم ترین مستند برای اهمیت توجه به حقوق 
ملت و توقعات مردم در شــیوه حکمرانی اســت؛ چرا که قانون اساســی تحقق 
پایه هــای نظــام مصرح در اصل دوم قانون اساســی را منوط بــه تحقق اهدافی 
مانند: ایجاد محیط مســاعد برای رشــد فضائل اخلاقی، مبارزه با فســاد، بالا بردن 
ســطح آگاهی عمومی با استفاده از مطبوعات و رسانه، آموزش و پرورش و تربیت 
بدنی رایگان، تأمین آزادی های سیاســی و اجتماعی، نظام اداری صحیح و حذف 
تشــکیلات غیر ضرور، پی ریزی اقتصاد عادلانه، رفــاه اجتماعی، امنیت قضائی و... 
به عنوان تکلیف دولت می داند که در اصل سوم به عنوان اهداف دولت به تفصیل 
بیان شــده است! اهدافی که پس از چهل و چند ســال از تصویب قانون اساسی و 
بــا وجود صراحت اصولی که رئیس جمهور را مجری قانون اساســی می داند، به 

شکلی مطلوب و قابل دفاع تحقق نیافته اند!
نکته درخورتوجه اینکه با وجود صراحت قانون اساســی که رئیس جمهور را 
پس از رهبری عالی ترین مقام اجرائی کشور می داند، هریک از دولت ها، ناکارآمدی 
رؤسای جمهور پیشین را سبب مصائب و مشکلات حاکم دانسته و با همین فرمان 
دوره ریاســت جمهوری یکی پس از دیگری طی شــده تا امروز که شاهد انتخابات 

چهاردهمین دولت جمهوری اسلامی ایران خواهیم بود.
بنابراین آنچه در این مقطع زمانی پیش از هر امری تأمل برانگیز به نظر می رسد، 
توجه تام و تمام رئیس جمهور منتخب به ارائه طریقی مناسب برای عملیاتی کردن 
اصول تعریف شــده حول حقوق ملت و اهداف دولت جمهوری اسلامی ایران در 
قانون اساســی است. عطف به اهمیت این امر لازم است شعارها و توانایی هر یک 
از نامزدان انتخابات آتی با عملکرد هریک از ایشان در مسئولیت های پیشین تطبیق 
داده شــود بلکه از این طریق، میزان توجه و تعلق خاطر ایشان به نقش مردم در 

سیاست گذاری های حکومت و جایگاه حقوق ملت شناسایی شود.
واضح و مبرهن اســت که مهم ترین شرط عملیاتی شــدن این توقع حکومت 
قانون و برابری همه ملت ایران در برابر قانون اســت، بنابراین شــرط کافی و لازم  
بــرای یــک دولت موفق عمل بــه قانون بدون هرگونه تفســیر بــه رأی به بهانه 
مصلحت اندیشی و... است. بدون شک مهم ترین نشانه برای اعتقاد به این باور مهم 
پایبندی به قانون و ارائه طریق عملیاتی برای اعمال بی کم و کاســت اصول قانون 
اساسی به ویژه اصولی است که در چند دهه گذشته مغفول افتاده. با وجود انشای 
برنامه های متنــوع هیچ گونه راهکار عملیاتی برای اجــرای مفاد این اصول دیده 
نمی شود. شاهد این مدعا چالش های حاکم بر حقوق محیط زیست، مضیق بودن 
دایره شــمول حقوق سیاســی و آزادی های عمومی مــردم و مصادیق آن از قبیل 
تجمع اعتراضی، آزادی مطبوعات، حضــور حداکثری ملت در انتخابات، مصائب 
حاکم بر نحوه اشــتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی، امنیت قضائی و تأمین شیوه 
دادرســی عادلانه، تأمین حقوق شهروندی و اعمال مفاد منشور حقوق شهروندی 
و... از جملــه موضوعاتی اســت که در همــان مرحله ابتدایی یعنــی تصریح در 

برنامه ها و سیاست ها مغفول مانده است.

یادداشت
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 باید چیدمان توسعه  را تغییر دهیم و از اقتصاد آب محور فاصله بگیریم
محمد درویش، پژوهشگر و فعال محیط زیستی درخصوص دلایل فرونشست 
زمین بیان کرد: خوشــحالم که حزب ندای ایرانیان به موضوع محیط  زیست به 
شــکل جدی ورود کرده و تلاش می کند اعضای خودش را نســبت به چیزی که 
من «فهم بوم شناســی» یا «سواد محیط زیســتی» می گویم، اقناع و تغذیه کند. 
زمان ریاســت جمهوری ســیدمحمد خاتمی، در ســالی کــه انتخابات مجلس 
برگزار شــد، یکی از سؤال های قبل و بعد از انتخابات که رؤسای احزاب سیاسی 
شــرکت کننده در انتخابات مجلس می پرسیدند، این بود که شما برنامه ای برای 
مقابله با جهان گرمایی، گلوبال وارمینگ و کلایمت چنج دارید یا خیر. پاســخ آن 
زمان اغلب فعالان سیاســی در ســال ۱۳۸۲ این بود که اصــلا این حرف یعنی 
چه و زمانی که خبرنگاران توضیح می دادند همه شــان بدون اســتثنا می گفتند 
اینها چه ربطی به انتخابات دارد؟ اما خوشــبختانه اکنون می بینیم کمتر جناح 
سیاسی در کشــور است که به موضوع محیط  زیســت توجه نمی کند و کسانی 
که پرچم دار به ســخره گرفتن ملاحظات محیط زیســتی بودند، حداقل در ظاهر 
سعی می کنند به محیط  زیست توجه کنند. به عبارتی مملکت با نوع چیدمانی 
که برای توســعه خود انتخاب کرده، بیماری ســرطانش را انکار می کند و کسی 
که بیماری ســرطانش را انکار کند، شانســی برای درمان و شفا ندارد، اما اکنون 
بارقه هایی وجود دارد که نشان می دهد این بیماری را به رسمیت شناخته  است.
او ادامــه داد: همین  که ســال گذشــته این موضوع در ســند امنیت غذایی 
ایــران قرار گرفته و بعد از تصویب شــورای عالی انقــلاب فرهنگی به امضای 
رئیس جمهور رســیده اســت که باید طبق این سند تا ســال ۱۴۱۱ دست کم ۳۰ 
میلیــارد مترمکعب در مصرف آب در بخش کشــاورزی کاهش ایجاد کنیم و از 
۸۱ میلیارد مترمکعب به ۵۱ میلیارد مترمکعب برســیم، جای خوشحالی است. 
همچنین در این ســند آمده اســت که ناترازی آبخوان ها باید در ۱۴۱۱ به منفی 
۱۰۵ میلیارد مترمکعب برســد؛ درحالی که اکنون ۱۵۰ میلیارد مترمکعب است. 
در واقــع پذیرفته اند که نه تنها باید ۳۰ میلیارد مترمکعب مصرف آب در بخش 
کشــاورزی کاهش یابد، بلکه در مجموع بایــد ۴۵ میلیارد مترمکعب از ناترازی 
هم کم شــود و ۱۵ میلیارد مترمکعب هم باید مصرف در بخش صنعت، شرب 
و خانگی و خدمات کاهش پیدا کند. این اقدام کمتر از یک جراحی بزرگ نیست 
و قطعــا درد دارد؛ یعنی باید حتمــا چیدمان توســعه مان را تغییر بدهیم و از 
اقتصادی که به شــدت آب محور است، فاصله بگیریم. درویش با تأکید بر اینکه 
در دولت دوم حسن روحانی بیش از ۱۵۰ کارشناس سند امنیت غذایی را تدوین 
کردنــد اما درنهایت در آن دولت به نتیجه نرســید، اظهار کــرد: این چیزی بود 
که ما در دولت دوم حســن روحانی بســیار تلاش کردیم به نتیجه برســانیم و 
۱۵۰ کارشــناس هم پیش نویس سند امنیت غذایی را نوشتند؛ اما پس از رفت و 
برگشــت بسیار در نهایت در دولت دوم حســن روحانی به نتیجه نرسید؛ اما در 
دولت ســیزدهم با وجودی که حتی فکرش را هم نمی کردیم این سند تصویب 
شــد و تیرماه سال گذشته در ســاختمان مشــروطه در حضور رئیس جمهور و 
رئیس مجلس و بســیاری از بلندپایگان نظام ابلاغ شــد؛ بنابراین امســال اولین 
ســال اجرای این سند اســت. مدام باید آن را مطالبه  کنیم و از احزاب سیاسی، 
رســانه ها، دانشــگاهیان و فعالان محیط  زیســت هم می خواهیم که مطالبه گر 
باشــند تا هر سال اعلام شــود این سند چقدر پیشرفت داشــته است. او افزود: 
مطابق ســند فوق باید سالانه دست کم ســه میلیارد مترمکعب مصرف آب در 
بخش کشاورزی کاهش یابد و پنج میلیارد مترمکعب ناترازی کم شود. به دلیل 
پیگیری های فراوان اخیرا با حکم دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی آقای 
دکتر خیامی نکویی به عنوان مسئول ارائه گزارش عملکرد سالانه سند منصوب 
شــد و اکنون منتظریم در تیرماه اعلام شــود که آیا در سال اول به اهداف سند 
دســت پیدا کرده ایم یا خیر؟ اگر به هدف نرســیده ایم چه دســتگاه هایی مقصر 
بودند و چطور قرار اســت با این مقصرین برخورد شود تا این سند به سرنوشت 
ســند چشم انداز ۲۰ساله کشور دچار نشــود؟ البته اکنون به جایی رسیده ایم که 
برای نجات کشــور از خطر فرونشست زمین، به اجرای قوانین اتحادیه اروپا نیاز 
نداریم، بلکه فقط خواهان اجرای سند امنیت غذایی هستیم که پس از امضای 
ابراهیم رئیســی ابلاغ شده و همه موظف هستند هر قانونی که مفادش با روح 
این ســند در تضاد باشــد را کأن لم یکن فرض کرده و از اجرای این سند تبعیت 
کنند؛ بنابراین احزاب سیاسی کشور باید در زمینه این سند بسیار جدی ورود کنند.

 نرخ فرسایش خاک در ایران ۸ برابر متوسط جهانی است
این کنشــگر محیط  زیســت با بیان اینکه نرخ فرسایش خاک در ایران هشت 
برابر متوســط جهانی است، اظهار کرد: متأسفانه سالانه ۵۶ میلیارد دلار ارزش 
خاکمان را از دســت می دهیم. باید جزئیات اجرائی ســند را مطالبه کنیم. دقت 
کنید که در طول یک ســال اخیر شهید ابراهیم رئیسی جلسات زیادی سخنرانی 
کرد و از دســتاوردهای دولت خودش گفت، اما حتی یک بار هیچ اشــاره ای به 
امضای این ســند نکرد. چرا؟ حتی وزرای نیرو و جهاد کشــاورزی که مســتقیم 
در اجــرای این ســند نقش دارند، مطلقا هیچ اشــاره ای به این ســند نمی کنند 
گویا این ســند به آنها تحمیل شــده و نمی خواستند آن را امضا کنند. ازاین رو به 
نظر می رســد بدشان نمی آید افکار عمومی، دانشــگاهیان و احزاب این سند را 
فراموش کنند تا مجبور نباشــند مطابق مفاد آن حرکت کنند. او اضافه کرد: این 

نقش کلیدی ماســت که اجازه ندهیم آنها دچار فراموشی و آلزایمر شوند. باید 
آنها را موظف کنیم که مطابق برنامه هایی که در این ســند دیده شده و مطابق 
گزارشــی که سازمان زمین شناسی کشور منتشــر کرده، حرکت کنند. گزارشی که 
به دلیل نگرانی های شــدیدی که ممکن است در سطح جامعه ایجاد کند، عملا 

محرمانه نگه  داشته شود.

 فرونشست ۲ سانتی متری سالانه بیش از ۵۰ هزار کیلومتر خاک کشور
طبق این گزارش، مســاحت بخشی از ایران که بیش از دو سانتی متر در سال 
دچار فرونشســت زمین اســت، به بیش از ۵۰ هزار کیلومترمربع رســیده است. 
پژوهش دیگری که در آلمان انجام شــده و برخــی از محققان ایرانی از جمله 
دکتر مهدی معتق در آن نقش داشتند، می گوید اگر فقط با توجه به سنجنده ها 
این را بررســی کنیم دســت کم ۵۷ هزار کیلومترمربع از خاک ایران فرونشستی 
بیش از یک ســانتی متر در ســال را تجربه می کند و چون نتوانســتند مشاهدات 
میدانی داشته باشند و پروفیل برداری کنند، طبیعی است که نتوانستند به عمق 
خطری که ســازمان زمین شناسی با مطالعات میدانی به آن رسیده، دست یابند. 
درحالی که می دانید چهار میلی متر نشست زمین، آستانه حد بحرانی است و اگر 

از این میزان عبور کند، شرایط سخت می شود.
او در ادامــه تصریح کرد: همان طور که گفته شــد، مطابق گزارش ســازمان 
زمین شناســی ۵۰ هزار کیلومترمربع از خاک ایران نشست بیش از دو سانتی متر 
را تجربه می کند که پنج برابر حد مجازی اســت که به عنوان حد بحرانی از آن 
یاد  شــده اســت. بخش هایی از ایران در جنوب غربی تهران در دشــت شهریار، 
فرونشســت نقطه ای  آن در سال ۲۰۱۰ طبق گزارش سازمان زمین شناسی به ۳۶ 
سانتی متر در ســال ذکر شد؛ یعنی ۹۰ برابر شرایط بحرانی بوده است. همچنین 
در سال ۲۰۱۵ در فاصله بین دشت فسا و جهرم در استان فارس این رقم به ۵۴ 
ســانتی متر در ســال افزایش پیدا کرد. به عبارتی ۱۴۰ برابر شرایط بحرانی بوده، 

درحالی که تاکنون در کل دنیا چنین چیزی گزارش نشده است.
درویش ادامه داد: البته در گزارش ســال ۲۰۲۰ این رقم ها کاهش پیدا کرد و 
دیگر در هیچ نقطه ای شــاهد چنین رکوردشکنی نبوده ایم؛ اما دلیل اینکه از مرز 
چهار سانتی متر افزایش پیدا نکرده به خاطر این است که در سفره های زیرزمینی 
ما آبی وجود ندارد و به شــدت کف گیر این ســفره ها به ته دیگ خورده و دیگر 
آبی نیســت که کشیده شــود. به همین خاطر میزان فرونشست نسبت به دهه 
قبل کاهش پیدا کرده اســت که اصلا خبر خوبی نیســت. برخی تصور می کنند 
ایــن اتفاق یکی از دســتاوردهای مثبت دولت اســت و کار خاصی انجام دادند 
که اجازه نداده اند فرونشســت از ۵۴ ســانتی متر در سال بیشتر شود؛ درحالی که 

نتوانستند هیچ چاهی را پلمب کنند.

 طرح تعادل بخشی سفره های آب زیرزمینی شکست خورده است
این پژوهشــگر حوزه محیط زیستی با اشــاره به شکست طرح تعادل بخشی 
ســفره های آب زیرزمینی یادآور شــد: طبق طرح تعادل بخشــی سفره های آب 
زیرزمینی که قرار بود در طول برنامه ششم اجرا شود و تراز منفی به صفر برسد 
اما با شکست مواجه شد و مجری طرح رسما شکست طرح را اعلام کرده است. 
طرحی که قرار بود در پایان ســال ۱۴۰۱ ناترازی را به صفر برساند، اما ناترازی را 
به ۱۴۵ میلیارد مترمکعب رساند. در واقع از موارد نادری بود که یک مسئول به 

دلیل عدم تحقق برنامه های سازمان متبوعش استعفا داد.
این پژوهشــگر ادامه داد: بنابراین وضعیت بسیار بسیار خطرناکی است و ما 
از مجموع ۲۵۰ میلیارد مترمکعب آبی که در اختیار داریم و پیش بینی می کنیم 
در ســفره های آب زیرزمینی مان باشد و این آب را عمدتا در طول سه دهه اخیر 
مصــرف کردیم یعنی ایرانیان ذخیره هزارســاله آب را در طول ســه دهه اخیر 
مصرف کرده اند، این مهم ترین شــاخص امنیت زیستی است. در واقع وقتی آبی 
در مرکز ایران نباشد عملا همه دستاوردها و تلاش ها تحت الشعاع قرار می گیرد. 
به همین دلیل بخش خردمند حاکمیت برخلاف میل باطنی  خود، دولت را وادار 

کردند که این سند را امضا کند.

 احزاب باید مطالبه گر باشند
او در ادامــه با تأکید بر اینکه تاکنون هیچ یک از احزاب چپ و راســت درباره 
جزئیات این ســند مهم غذایــی صحبتی نداشــته اند، بر برگزاری کرســی های 
آزاداندیشــی در این بــاره تأکید کرد و گفــت: نباید احزاب سیاســی در این زمینه 
کم کاری کنند، بلکه باید کرسی های آزاداندیشی برگزار شود و درباره جزئیات سند 
صحبت کنند. هرچند تاکنون هیچ یک از احزاب چپ یا راست در این باره صحبت 
نکرده و جزئیاتش را بررســی نکرده اند تا شــیوه های تحقق و احیانا مشکلاتی 
را که در اجرای ســند وجود دارد، مشــخص کنند. از این رو اگر خودمان پیشگام 
نشویم، ممکن است شرایط به جایی برسد که عملا امکان جبران وجود نداشته 
باشــد. به جرئت می گویم در طول ۴۵ ســالی که از پیروزی انقلاب می گذرد، اگر 
از من به عنوان یک متخصص محیط  زیســت بپرسند که امیدبخش ترین قانونی 
که در جمهوری اســلامی تصویب شده، چیست؟ با فاصله می گویم سند امنیت 
غذایی ایران اســت که متأسفانه به اندازه ای که این ســند می تواند امیدبخش 

باشد، درباره اش در محافل رسانه ای هیچ بحثی نمی شود.

 شبکه فاضلاب  شهری فرونشست زمین را تشدید می کند
درویش در بخش دوم صحبت های خود به بررسی ابعاد دیگر محیط  زیست 
پرداخت و با تأکید بر اینکه تا طرح مســئله به درســتی انجام نشود، نمی توانیم 
مســئله را به خوبی حل کنیم، گفت: طرح درســت صورت مسئله مهم تر از حل 
مســئله است و تا زمانی که مســئله را در ابعاد مختلف مداقه و بررسی نکرده 
باشــیم، ضرورتی برای حل آن مســئله احســاس نمی کنیم. پس تــا زمانی که 
حکومــت در موضوعات مختلف متوجه ابعاد پیچیده ماجرای محیط  زیســت 
و برایندهای کاهنده کارایی ســرزمین نباشــد، عبارت کلیشــه ای «سریع، زود و 
انقلابی» نمی تواند همه مشــکلات را حل کند و با مشــکلات جدی تری مواجه 
می شــویم. علاوه بــر آن، نگرانی هایی دربــاره فاضلاب ها وجــود دارد و ممکن 
اســت شبکه فاضلاب های شــهری خودش منجر به تشــدید فرایند فرونشست 
زمین در سکونتگاه ها و کلان شهرها شــود. این مسئله واقعا جای نگرانی دارد. 
در حقیقت بعد از تکمیل شــبکه فاضلاب تهران، شــاهدیم که هرچه شــبکه 
فاضلاب تکمیل تر می شــود، روند فرونشســت زمین در تهران افزایش می یابد؛ 
چراکه بخشی از چاه های جذبی که در تهران بودند، به صورت طبیعی آب های 
خاکســتری را به لایه های زیرین منتقل می کردند و در این غربال بندی که اتفاق 
می افتاد، بخش درخورتوجهی هم تصفیه می شود. در نهایت مقداری از شتاب 
ناترازی آبخوان تهران را در این مخــروط افکنه ۷۵۰ کیلومتری جبران می کرد؛ 

اما دیگر این اتفاق نمی افتد.
این عضو هیئت  علمی مؤسسه تحقیقات جنگل ها و کشور در ادامه با اظهار 
نگرانی از خشک شــدن دو چاه باغ گیاه شناسی گفت: من به عنوان عضو هیئت  
علمی مؤسســه تحقیقات جنگل ها و کشور که ۳۴ سال در باغ گیاه شناسی ملی 
ایران در غرب تهران کار کردم، می گویم این باغ چهار چاه داشت که سال ۱۳۴۵ 
حفر شــد و در عمق ۸۰ متری به آب می رســید؛ اما حالا تا ۲۳۰ متر کف شکنی 
کرده اند و دوتای شان کلا خشــک شده و به آب نرسیده است و دوتای دیگر آب 
کمی دارد که با گودســازی هایی که در شــمال باغ افزایش یافته، احتمالا آن دو 
چاه را هم خشــک می کند. در غرب تهران که اتفاقا قرار بود شــهر سالم باشد و 
تمرکز جمعیتی و ساخت وسازش به نسبت دیگر مناطق تا یک دهه پیش خیلی 
درخورتوجه نبود، نزدیک به ۱۵۰ متر افت ســطح آب زیرزمینی دارد، درحالی که 
هنوز شــبکه فاضلابش کامل نشده اســت و اگر کامل شود و یک قطره آب هم 
مجال فرورفتن پیدا نمی کند که معلوم نیســت چه فاجعه ای در این صورت رخ 
دهد. او ادامه داد: شــبکه های فاضلاب معمولا در ســکونتگاه های دشــتی در 
مناطقی مثل پاریس و آمستردام و خیلی شهرهای اروپایی که به جای افت آب 
با خیز آب روبه رو هستیم، برای مدیریت و بازچرخانی آب کمک کننده است؛ اما 
در شــهرهایی که به صورت طبیعی  شــیب زیادی دارند، شرایط متفاوت است. 
تهران از تراز ارتفاعی نزدیک به هزارو ۴۰۰ متر برخوردار اســت و این تراز هزارو 
۴۰۰ متــر، یعنی ۱۴ درجه اختلاف گرادیون حرارتی. پس براســاس قله توچال، 
تهران که یکی از معدود کلان شــهرهای جهان اســت که در کنار یک قله چهار 
هزار متری بنا شــده است، عملا با ساخت وســازهایی که در شمال تهران انجام 
دادیم، تمام شبکه زه کشی سطحی و زیرسطحی را از حیز انتفاع خارج کرده ایم. 
با توجه به اینکه این برج ها اغلب هم در مناطق ۱، ۲ و ۳ تهران که قیمت زمین 
بالاتر اســت ساخته شده اند، برای اینکه استحکام خودشان را حفظ کنند، حدود 
۳۰ متــر و گاهی ۵۰ متر پایین تر از ســطح رفته اند و طبقات زیرزمینی و پارکینگ 
هم دارند. به عبارتی تمام شــبکه قنات ها و میزان آب شــناختی جنوب تهران را 

منهدم کرده اند و همچنان این روند ادامه دارد.

 ۱۰۰ درصد شبکه فاضلاب تهران فرونشست  خاک را تشدید می کند
درویش در ادامه شــبکه های فاضلاب کلان شهرها را عامل دیگر فرونشست 
زمین دانســت و افزود: به اعتقاد من صددرصد شــبکه فاضــلاب تهران بحث 
فرونشســت ها را تشــدید می کند. دقت کنید تهران شهری است که منابع آبش 
را عمدتا از حوزه های دیگر وارد می کند؛ یعنی رودخانه کرج از البرز و همچنین 
حتی از سرشــاخه هایی در کردستان. یکی از سرشاخه های سفیدرود و قزل اوزن 
که برای طالقان می آید، از آنجا آب وارد تهران می شــود. یا سرشــاخه ای را که 
به ســمت خزر و لار می رود، به ســمت تهران برگردانده ایم. قاعدتا تهران باید 
همیشــه با خیز آب مواجه باشد اما به دلیل ورود این آب ها و با توجه به اینکه 
حدود ۱.۱ میلیارد مترمکعب از آبی که وارد تهران می شــود، به مصرف شرب و 
خانگی و مصارف وابســته می رسد، برخلاف بســیاری از استان ها که بزرگ ترین 
مصرف کننده آن اســتان ها بخش کشــاورزی، صنعت و بعد شرب است، تهران 
بزرگ ترین مصرف کننده آب شــرب اســت. باز هم انتظار مــی رود که این آب ها 
باعث شــوند پدیده  فرونشســت اتفاق نیفتد؛ اما سؤال اینجا است که چرا چنین 
اتفاقــی با این شــدت رخ داده و در حال افزایش اســت؟ دلیل عمده اش بحث 
فاضلاب اســت و امیدواریم روزی وزارت نیرو، ســازمان آب و فاضلاب، سازمان 

زمین شناسی کشور و سازمان نقشه برداری ملاحظات را کنار بگذارند.
او در ادامــه بیــان کرد: چهار ســال پیش، قبــل از کرونا مدیرکل ســازمان 
زمین شناســی به من گفت هرچه فریاد می زنیم فرونشســت خطر دارد، کســی 
ماجرا را جدی نمی گیرد. ما نیاز به کار رسانه قوی داریم. ازاین رو ما تیم رسانه ای 
تشکیل دادیم که هر هفته به یکی از استان های بحرانی سرکشی کرده و گزارش 

آن را در رسانه ها و شبکه های اجتماعی منتشر می کند تا دیده شود. شاید به این 
واسطه بتوانیم حساســیت ها را افزایش بدهیم. به همین دلیل با مدیران کل  در 
اســتان های مختلف صحبت کردیم. اول هم از اصفهان شروع کردیم که خیلی 
هم ســروصدا کرد؛ اما بعد از آن تماس گرفتند و گفتند دیگر نمی خواهد ادامه 
بدهید، در این باره ده ها تلفن داشــته ایم. حتی در این باره مدیرکل زمین شناســی 
اصفهان برکنار شد که چرا باعث بروز نگرانی شده است؟ حتی گزارش آخرشان 
را هم نتوانستند منتشر کنند. درباره تهران هم متأسفانه این مسائل وجود دارد.

 سالانه بیش از ۵۰ هزار نفر در کشور و ۹ هزار نفر در تهران از آلودگی هوا می میرند!
این فعال محیط زیستی در ادامه به میزان آلودگی هوا به عنوان مشکل جدی 
دیگر اشاره کرد و گفت: درباره بحث آلودگی هوا هم همین مسئله مطرح است. 
روزی نزد معاون وزیر بهداشــت که زمانی معاون آقای قالیباف در شــهرداری 
بود، رفتم. در دولت اول حســن روحانی ایشــان معاون وزیر بهداشت و معاون 
اجتماعی بود. به ایشــان گفتم ۳۰ سال است در این حوزه فعالیت دارم و مدام 
می گویند که در تهران پنج هزار نفر بر اثر آلودگی هوا کشــته می شوند و عجیب 
اســت که این عدد تغییر نمی کند. درحالی که جمعیت زیاد شــده و شــاخص 
آلودگی هوا افزایش یافته است، چرا این عدد تغییری نمی  کند؟ ایشان خندید و 
گفت چه فایده دارد که این عدد و رقم ها را به روز بکنیم. جز اینکه نگرانی مردم 
افزایش پیدا می کند، مگر فایده دیگری هم دارد؟ گفتم فایده اش همین است که 
می گویم؛ زمانی در مجلس قرار بود بودجه حمل ونقل ریلی را حدود چهار هزار 
میلیارد تومان افزایش بدهند؛ اما در نهایت نماینده ها به این جمع بندی رسیدند 
که ۱۷، ۱۸ هزار نفر در جاده ها کشته می شوند، پنج هزار نفر هم در تهران بمیرند 
و مســئله ای نیست. در نهایت هم ۴۰۰ میلیارد تومان تصویب شد. دلیل آن هم 
این است که اطلاعات به روز در اختیار مسئولان و جامعه قرار نمی گیرد تا ابعاد 

فاجعه مشخص شود. 
عضو هیئت  علمی مؤسســه تحقیقات جنگل ها و کشــور افزود: سال ۱۴۰۲ 
برای اولین بار وزیر بهداشت به عنوان مقام رسمی کشور اعلام کرد که در تهران 
هفت هزار نفر بــه دلیل آلودگی هوا می میرند، نه پنج هزار نفر. شــگفت انگیز 
بود که وزیر بهداشــت این رقم را اعلام کرد و بلافاصله یکی از مقامات سازمان 
محیــط  زیســت جرئت پیدا کــرد و گفت اتفاقــا این عدد ۹ هزار نفر اســت، نه 
هفــت هزار نفر و ما هشــت درصد مرده زایی جنین داریم. نکته اینجاســت که 
یکی از بالاترین نرخ های مرده زایی جنین در ایران گزارش می شــود و آشــکارا با 
سیاســت های افزایش جمعیت هم زاویه دارد؛ بنابراین اگر دوســتان نگران این 
سیاســت ها هســتند، باید به موضوع آلودگی هوا خیلی جدی تر ورود کنند، نه 
اینکــه به مرکز پژوهش های مجلس تشــر بزنند که چرا در آمارها ســیاه نمایی 
می کنــد. مرکز پژوهش های مجلس به تازگی اعــلام کرده که ۱۱.۲ میلیارد دلار، 
خســارت درمان بیماری های ناشی از آلودگی هواست و تقریبا پنج برابر بودجه 

بزرگ ترین وزارتخانه (آموزش  و پرورش) است.

 قانون هوای پاک را هم نادیده گرفته ایم
او با انتقاد از اجرانشدن برخی قوانین در کشور گفت: بنابراین مهم ترین دلیل 
افزایش مرگ ومیر سالانه که بیش از ۵۰ هزار نفر در کشور و ۹ هزار نفر در تهران 
است، همین آلودگی هواســت. فاجعه عدم توجه به بحران آلودگی هوا علاوه 
بر تأثیر روی ســلامتی، اثر بر روان مردم اســت. متأسفانه از زمان تصویب قانون 
هوای پاک در ســال ۱۳۹۶ اگر گراف روزهای سالم، ناسالم و خطرناک را ببینید، 
هر ســال تعداد روزهای ناســالم و خطرناک در تهران و خیلی از کلان شهرهای 
دیگر مثل اصفهان، اردکان، اراک، مشــهد و تبریز بیشــتر شــده است و این امر 
نشــان می دهد ما به قانون هــوای پاک هم توجه نکردیم. ســند امنیت غذایی 
هم اگر مورد توجه واقع نشــود، چه تضمینی وجود دارد که به سرنوشت دیگر 
قوانیــن دچار نشــود؟ درویش بیان کرد کــه درباره جزئیات قانــون هوای پاک 
اطلاعات کمی در دسترس است و با انتقاد از این موضوع گفت: درباره جزئیات 
قانون هوای پاک اطلاعات بســیار اندکی داریم. وقتی نمی دانیم چه قوانینی در 
اختیارمان هســت، چطور قرار اســت آنها را مطالبه کنیم؟ در قانون هوای پاک 
مثلا ســازمان منابع طبیعی موظف بوده ســالانه ۳۰۰ هزار هکتار چشمه های 
تولیــد گردوخاک را مهار کرده و به جنگل کاری اقدام کند؛ یعنی در طول نزدیک 
به هفت ســال گذشــته باید یک میلیاردو ۸۰۰ میلیون درخت می کاشتیم. گفتند 
چون تحریم هستیم، نکاشتیم! کجای این قضیه به تحریم ربط دارد؟ مدام شعار 
یک میلیارد درخت می دهند. شــما قانون موظف تان را انجام نداده اید. سازمان 
حفاظت محیط  زیســت موظف بوده حد مجــاز آلایندگی را تعیین کند. موظف 
بوده اســت ســن فرســودگی خودروها را اعلام کند اما به بهانه تحریم این کار 
را انجام نداده اســت. در این راستا، معاونت انســانی سازمان محیط  زیست به 
دلیل ترک فعل اجرانکردن قانون هوای پاک ســه ســال انفصال خدمت گرفت. 
همچنین شــاهدیم معاون وزیر نیــرو که قرار بود ۳۰ درصد ســرمایه گذاری ها 
طبق قانون هوای پاک، روی اســتحصال انرژی های نو و خورشــیدی باشــد که 
دراین صورت حدود ۱۸ هزار مگابایت برق می توانستیم تولید کنیم و ناترازی مان 
و اجبار در مصرف مازوت را کم کنیم، این کارها را انجام نداده است. این کنشگر 
محیط زیســتی با بیان اینکه درباره سند امنیت غذایی هم مشکلاتی وجود دارد، 

تأکید کرد: با وجودی که در ســال اول در این باره پیگیری هایی داشــتیم، اما دکتر 
خیام نکویی را که به شدت برای اجرای سند امنیت غذایی سنگ می اندازد و بدنه 
وزارت جهاد کشاورزی با این سند زاویه جدی دارد، به عنوان مقام مجاز معرفی 
کردند؛ چراکه بدشان نمی آید زیر میز بزنند. بنابراین خیلی مهم است که احزاب 
سیاســی قوانین مترقی، دقیق و درســت را پیدا کنند و کارگروه تشکیل بدهند و 
فرازها و فرودهایش را بررسی و حل کنند. در نتیجه اگر بخواهیم با بحران بزرگ 
فرونشســت مواجهه خردمندانه داشته باشــیم، حتما باید اقتصادی را تعریف 
کنیم که آب محور نباشد. ما باید سراغ بالفعل کردن پتانسیل های بالقوه کشور در 
حوزه هایی که برای تولید پول و ثروت نیاز به مصرف آب، گرم شدن میانگین های 
حرارتی کشــور و همچنین تحریک پدیده جزیره گرمایی نداشــته باشند، برویم. 
در عین حال نباید کلکســیونی از صنایع آب بر و انرژی بر را در کشــور مستقر کنیم 
و مهم ترین منابع تولید آب شــیرین یعنی کوهســتان ها را فدای خام فروشــی و 

فعالیت های معدنی کنیم.
او افزود: خوشبختانه اولین صداهای مثبت در سند امنیت غذایی شنیده شده 
اســت، اما هنوز بسیاری از خبرنگاران نام ســند امنیت غذایی را هم نشنیده اند؛ 
درحالی که در مراســم بسیار پرشکوهی در ساختمان مشروطه، سال گذشته این 
سند ابلاغ شد. متأسفانه شرایط بحرانی است و ناترازی به ۱۵۰ میلیارد رسیده  و 

هر سال ۴.۴ میلیارد مترمکعب ناترازی افزایش می یابد.
اخیرا مشــاور رسانه ای وزیر نیرو شخصا با من تماس گرفت و با بیان نگرانی 
خود گفت ســه درصد از کل مشترکین کشاورزی کشــور در استان های خراسان 
رضوی، خراســان جنوبی، اصفهان و کرمان معادل ۳۰ درصد بقیه آب مصرف 
می کنند و آن چنان قلدر هســتند که ما نمی توانیم جلوی  آنها را بگیریم و از من 
درخواســت کمک کرد. طبق آمار در سال جاری همچنان ۴٫۴ میلیارد تراز منفی 
داریم، اما منتظریم به طور رســمی خودشــان اعلام کنند که در سال اول اجرای 

سند امنیت غذایی، مطلقا با شکست روبه رو بودند.

 اجرای سند امنیت غذایی در سال اول مطلقا با شکست روبه رو شده است
این کویرشناس ادامه داد: البته خوشبختانه امسال با یک بارندگی فوق العاده   
روبــه رو بودیم که تاکنون ســه درصد بالاتر از میانگین ۵۵ ســاله اخیر اســت. 
حتــی پیش بینی های اقلیمی می گوید در تابســتان امســال هــم بارندگی های 
شگفت انگیزی خواهیم داشــت؛ اما با وجود بارندگی ها، تراز ناترازی سفره های 
آب زیرزمینی ما متأسفانه کمتر نشده و همچنان مصرف آب در بخش کشاورزی 
کاهــش نیافته اســت. علاوه بــر آن، در کمال تعجب، میــزان صادرات بخش 
کشاورزی ۱۲ برابر افزایش یافته است. مثل این است که  اندامی دچار خون ریزی 
شده و ما بگوییم اشکالی ندارد، حدیثی است که می گوید اهدای خون مستحب 

است و دست دیگرت را هم بیاور که ما خونش را بگیریم.
او با طرح سؤالی از مسئولان مربوطه در این باره بیان کرد: سؤالم از مسئولان 
این است چطور کشوری که دچار دریوزگی آبی است و بالاترین نرخ فرونشست 
زمین را دارد، با صادرات آب مجازی و محصولات کشاورزی و لبنی تان تولید پول 
و ثروت می کنید و به آن افتخار هم می کنید؟ لازم اســت یادآور شــوم یک کیلو 
برنج پنج برابر گنــدم آب مصرف می کند و یک کیلو پنیر ۱۵ برابر یک کیلو برنج 
آب مصرف می کند. پس اگر می خواهید کاری کنید، روی کشــت فراســرزمینی 
تمرکز کنید؛ مثلا واحدهای دامداری صنعتی  به کشورهایی مثل تاجیکستان که 

صادرات مان به آنجا می رود و آب هم دارند، منتقل شوند.
علاوه بر آن، کشور امارات متحده عربی در پایین دست ما مساحتش ۳۰ هزار 
کیلومترمربع و کمتر از ســمنان اســت، حتی یک هکتار جنگل ندارد، هیچ تنوع 
زیســتی ندارد و هیچ کدام از منابع خدادادی ما را هم ندارد؛ اما در ســال ۲۰۲۳ 
ارزش تجــارت غیرنفتی اش ۹۵۳ میلیارد دلار بوده اســت. ایــن می تواند خبر 
خوشــی برای ما باشد؛ یعنی اگر نظام حاکم بر کشور ما مدبرانه و با تدبیر عمل 
کند، دســت کم ۱۰ برابر امارات متحده عربی می توانیم از تجارت غیرنفتی سود 
ببریم. می تواند چراغی برای ما باشد که اگر مسیر توسعه را تغییر بدهیم و سراغ 
اقتصادی که آب محور نباشــد برویم و همچنین به سراغ استحصال انرژی های 
نو، انرژی خورشــیدی، زمین گرمایی، جزرومدی و بادی و توسعه زیرساخت های 
گردشــگری طبیعی، تاریخی، فرهنگی و به خصوص توریسم سلامت برویم و از 
طریق راه ها و شــاهراه های اصلی که برای آسیای میانه از طریق آب های آزادی 

که در اختیار داریم برویم، موفق می شویم.
درویــش همچنین تصریح کرد: ســال گذشــته از محل توریســم ســلامت 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر وارد کشــور شــدند و یک میلیارد دلار درآمد داشتیم. 
مســعود صرامی، مالک شهرک ســلامت اصفهان می گوید اگر دست و پای من 
را باز بگذارید، از محل توریســم ســلامت در اصفهان  به تنهایی می توانم چهار 
میلیارد دلار درآمد برای ایران بیافرینم؛ یعنی عددی بیش از ارزش کل کشاورزی، 
دام، طیور و شــیلات کل اســتان اصفهان که چنین فاجعه ای را در زاینده رود به 
وجود آورده اســت. اینها رویکردهای دقیق و جدی اســت که باید دنبال کنیم. 
امروز باید مسئولان مربوطه را متوجه کنیم چاهی که دچار فرونشست می شود، 
دست کم باید ۵۰ هزار سال صبوری کنید تا تاب آوری اش را به دست بیاورد. اینها 
واقعیت هایی است که باید برای مردم و حاکمیت شرح بدهیم و بگوییم در چه 

شرایط دشواری قرار داریم.

 کمپین قیطریه موفق عمل کرد و مانع از قطع درختان شد
این پژوهشــگر و فعال محیط زیستی در بخش پایانی سخنان خود به کمپین 
و کارزار قیطریه اشــاره کرد که با امضای مردمی توانســت مانع از قطع درختان 
و ساخت مســجد بزرگ در این پارک شود. درویش در انتقاد به این گونه رفتارها 
که ســلامت مردم را هــدف قرار می دهد، گفــت: اصل ماجرایی کــه ما فریاد 
می زنیم، امســال در چیدمان بودجه ۲۱ وزارتخانه و ســازمانی که در رأســش 
معــاون رئیس جمهور حضور دارد، خودش را نشــان می دهد. امســال بودجه 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای اولین بار از مرز ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان هم گذشــت؛ درحالی که بیش از ۹۰ درصــد این بودجه در بخش درمان 
هزینه می شــود. چرا چاه ویل ایران درمان است و با این شتاب مردم ایران درگیر 
بیماری هــای مختلف می شــوند و بخش درخور توجهی از GDP کشــور برای 
درمان هزینه می شود ، اما بخش قابل  توجهی از این هزینه ها به هدف نمی رسد 
و متأسفانه هم وطنانمان را از دســت می دهیم؟ اگر روی همین مسئله بتوانیم 
تمرکز کنیم که دســتگاه هایی که در کشور مســئول پیشگیری و سلامت کیفیت 
زندگی ایرانیان هســتند و دســتگاه هایی که مطابق اصل ۵۰ قانون اساسی باید 
تلاش کنند تا لازمه حیات اجتماعی رو به رشد مردم ایران با حق برخورداری از 
هوا، آب  و خاک ســالم تأمین شود، در فشــل ترین شکل ممکن هستند  و کمترین 
اعتبــارات ممکن را می گیرند، حاصلش می شــود چنیــن فاجعه ای. حاصلش 
می شــود اینکه فقط ترنور داروهای ضد ســرطان ممکن اســت از بودجه چند 
وزارتخانه بیشــتر شــود و آن  وقت مافیایی که شــکل می گیرد شاید اصلا بدش 

نیاید این اتفاق تداوم داشته باشد، چون سود خودش را می گیرد.
این فعال محیط زیســتی بیــان کرد: به عنوان مثال اســتان گیــلان که میزان 
ریزش های آســمانی آن دســت کم چهار برابر نیازهای مردمش است، اکنون با 
بحران آب با کیفیت در بخش شــرب و کشاورزی مواجه شده است؛ به حدی که 
آب جیره بندی شــده و حتی در رودبار مردم آب ندارند! چرا باید در اســتانی که 
اگــر چهار متر زمین را بکنیم به آب می رســیم و در غربش تــا دو هزار میلی متر 
ارتفاع بارندگی اســت، با کمبود آب روبه رو باشیم؟ البته می گویند آب هست اما 
کیفیت لازم را ندارد. سؤال اینجا ست که چرا کیفیت ندارد؟ پاسخ اینکه فاضلاب 
و شــیرابه وارد آب های سطحی زیرزمینی می شود. ســؤال های دیگر اینکه چرا 
تصفیه خانــه نمی زنید و شــیرابه ها را مهار نمی کنید؟ چرا مدیریت پســماند از 
برنامه پنج ســاله چهارم روی هوا نگه  داشــته شده اســت؟ پاسخ می دهند پول 
نداریم و باید برای پنج ســال، هزار میلیارد تومان هزینه کنیم تا بتوانیم مشــکل 
زباله، پســماند و شــیرابه کوه ســراوان و کوه عمارت را حل کنیم. پاســخ اینکه 
اگر پول نداریم چرا سدســازی می کنیم؟ کل اســتان های گیلان و مازندران را به 
کارگاه سدســازی تبدیل کرده اید،  برای این موارد چقــدر هزینه می کنید؟ تنها در 
استان گیلان که ادعا می کنید هزار میلیارد تومان ندارید، شش هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان برای سدســازی هزینه کرده اید. میلیون هــا درخت را قطع می کنید و نرخ 
فرســایش خاک را افزایش می دهید و ریه کشور را از بین می برید و در نهایت ما 
فقیر می شــویم. چقدر این حرف ها می تواند بار سیاسی خردمندانه داشته باشد 
و هرکســی که کشور را دوست دارد، به فکر فرو ببرد؟ فراتر از مرزهای سیاسی و 
جناح ها، اگر خردمندانه از محیط  زیست استفاده شود، می تواند همه ما را نجات 
دهد. او تأکید کرد: در جنبش قیطریه همین اتفاق افتاده اســت. بسیاری معتقد 
بودند این همه معضل در این کشــور وجود دارد، حالا چهار درخت در یک پارک 
محلی در تهران باشد یا نباشد مگر چه مشکلی را حل می کند؟ مسئله این است 
که شــما با شــرایطی که اعمال کرده اید، یک روحیه وندالیسم در جامعه ایجاد 
کرده اید. ســؤال اینکه مردم ما چرا در انتخابات شرکت نمی کنند؟ به همان دلیل 
هم دیگر در کارزارها شرکت نمی کنند، چون می گویند صدای ما شنیده نمی شود. 
اگــر به جای صد هزار امضا، این کارزارها را یک میلیون نفر هم امضا کنند، آقای 
زاکانی کار خودش را می کند. این بدترین افیون برای تاب آوری یک جامعه است 
و باید این طلســم  را بشکنیم و خوشــبختانه در پارک قیطریه بالاخره این طلسم 
شکســته شد. مجموعه کارزارهایی که در انتقاد به مدیریت شهر تهران راه افتاد، 
بیشــتر از ۲۱۰ هزار امضا جمع کرده که بیش از ۴۶ هزار نفر خواهان عزل زاکانی 
از شــهرداری تهران شدند. کسی که اکنون خودش را در هیبت ریاست جمهوری 
می بیند. اینها نشــانه های مثبتی است که اگر مردم احساس  کنند دیده می شوند، 
دوباره برمی گردند. او در پایان تأکید کرد: مســجدی که قرار بود با سطح اشغال 
۸۰۰ متر، با عمق ۲۰ متر و ارتفاع ۲۸ متر، با زیربنای ســه هزارو ۵۰۰ متر در پارک 
قیطریه ســاخته شــود و آقای نقره کار معروف قرار بود این ســازه را بسازد، الان 
به یک ســازه ۲۰۰ متری تبدیل شــده که همان خیّر اعلام کرده ساخت آن برایش 
صرف ندارد و این حرف جای تعجب دارد که ســاخت مسجد که قرار بوده وقف 
شــود، چه صرفه ای باید داشته باشــد؟ مگر اینکه از قبال آن قرار باشد کارهای 
دیگری انجام شــود. اما با همین امضاهای مردم از طریق کارزار، جلوی ساخت 
این سازه را گرفتیم و علامت سؤالی جدی در مقابل همه سازه هایی که شهرداری 
قصد داشــت در شــهر درســت کند، ایجاد کردیم. درست اســت که آنها رسما 
عذرخواهی و عقب نشینی نکردند، اما عملا این کار را انجام دادند. از این رو، همه 
شهر پر شده از بنر زنده باد درخت و ما ۶۳۶ هکتار فضای سبز ایجاد کردیم. البته 
معلوم شــد که حرف ها در حد ادعا بوده اســت، اما همین  که شــهرداری چنین 

واکنشی نشان داد، یعنی جنبش قیطریه موفق بوده است.

«فرونشست زمین» پدیده شوم محیط زیستی است که به دلیل برداشت بیش از 
اندازه و غیرمجاز آب از ســفره های زیرزمینی در کشور رخ داده و گفته می شود با 
ادامه روند کنونی برداشت آب در آینده نزدیک، نه دیگر آب کافی برای مصرف 
داریم و نه برای کشــاورزی؛ یعنی با وجودی که حد معقول و مجاز برداشــت از 
منابع آب زیرزمینی ایران ۲۷ میلیارد مترمکعب در ســال اســت،  اکنون بالغ بر 
۴۲ میلیارد مترمکعب آب برداشــت و به صورت بی رویه مصرف می شود. حتی 
گفته شــده است «ایرانیان ذخیره هزارساله آب را در طول سه دهه اخیر مصرف 
کرده اند...» مســئله ای که امروزه به یکی از چالش ها و دغدغه های جدی فعالان 
محیط زیستی بدل شده اســت. ازاین رو، شورای سیاســت گذاری حزب ندای 
ایرانیــان، با دعوت از محمد درویش، فعال محیط زیســتی و پژوهشــگر دلایل 
فرونشســت زمین را به  صورت علمی بررســی کرد. درویــش در این گفت وگو، 
فاضلاب های شهری را نیز علاوه بر برداشت بی رویه از سفره های آب زیرزمینی، 
از عمده دلایل فرسایش خاک در کلان شــهرها دانست و گفت که بعد از تکمیل 
شبکه فاضلاب تهران، شاهدیم هرچه شــبکه فاضلاب تکمیل تر می شود، روند 
فرونشست زمین در تهران هم افزایش می یابد. او همچنین نرخ فرسایش خاک 
در ایران را هشت برابر متوسط جهانی دانست و تأکید کرد که متأسفانه سالانه ۵۶ 
میلیارد دلار ارزش خاکمان را از دست می دهیم و بر اساس گزارش های موجود، 
مساحت بخشی از ایران که بیش از دو سانتی متر در سال دچار فرونشست است، 

به بیش از ۵۰ هزار کیلومترمربع رسیده است.

محمد درویش، پژوهشگر و فعال محیط زیستی در حزب ندای ایرانیان

ایرانیان ذخیره هزارساله آب را در طول ۳ دهه اخیر مصرف کرده اند
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